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JEN ZABLOKOVAT SUEZ, UVALOVAT
SANKCE A VYVOLÁVAT VÁLKY?
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Bidenova administrativa bude potřebovat koordinovaný a mnohostranný plán, jak čelit
měnícímu se tvaru iniciativy Belt and Road (BRI),, pokud to znamená skutečně se zapojit
do velmocenské soutěže s Pekingem.

Od počátku roku 2020 se objevují zprávy, že iniciativa Belt and Road (BRI), cenná ekonomická
strategie čínského prezidenta Si Ťin-pchinga, se dostala do potíží v důsledku koronaviru a rostoucí
globální opozice. Ukázalo se však, že jde většinou o zbožné přání. Bylo by přesnější říci, že oblast
působnosti BRI se přesouvá z její tradiční strategie, která spočívá hlavně v rozvoji založeném na
infrastruktuře, k elegantnějšímu a modernějšímu úsilí.
Koronavirus byl klíčovou hnací silou této transformace. I  když je pravda, že globální pandemie
významně ovlivnila dosah Číny (a její pověst), poskytla Pekingu také perfektní příležitost změnit
parametry BRI a přeorientovat se na relevantnější úsilí.
V průběhu roku 2020 byla řada projektů BRI buď zastavena, nebo zrušena a mnoho zemí se snažilo
odložit splátky svých půjček Pekingu. Přesto Čína využila příležitosti obratu k veřejnému zdraví a
digitálním službám.
Vydejte se po čínské „Health Silk Road“. Myšlenka globálního úsilí v oblasti veřejného zdraví v čele s
Čínou není nová; poprvé byl představen v roce 2017, kdy Xi Jinping podepsal pakt se Světovou
zdravotnickou organizací (WHO), který se zavazuje učinit ze zdraví hlavní myšlenku BRI. Myšlenka
byla katapultována do popředí v roce 2020, kdy pod záštitou BRI čínské společnosti veřejně darovaly
osobní ochranné prostředky po celém světě ve snaze čelit převládajícímu globálním pověstem o
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čínské  negativní  roli  při  šíření  koronaviru   Mezi  aspekty  Hedvábné  stezky  pro  zdraví  patří
poskytování zdravotnického materiálu a konzultace zemím a peněžní pomoc WHO a může tak pomoci
rozvojovým zemím při budování silnějších systémů veřejného zdraví.
Pak je tu technologie: takzvaná „Digital Silk Road“. Ačkoli pandemie způsobila určité neúspěchy v
čínském úsilí  stát  se  předním světovým poskytovatelem technologie  5G (zejména  pokud jde  o
spolupráci  ve  Velké  Británii  s  čínským  telekomunikačním  gigantem  Huawei),  poskytla  také
neočekávané  příležitosti.  V  průběhu  roku  2020  představily  čínské  technologické  firmy  řadu
lékařských služeb založených na 5G a pomohly vybudovat 5G sítě doma i v zahraničí, aby propojily
zdravotnické pracovníky a pacienty s lékařskými odborníky. A v tomto ohledu je připraveno mnohem
více; v květnu 2020 národní lidový kongres schválil šestiletý plán výdajů, jehož základem je 5G.
Huawei, kontroverzní čínský telekomunikační gigant, také položil šest tisíc kilometrů dlouhý optický
kabel z přes Atlantik mezi Brazílií a Kamerunem, zatímco rozšíření digitálních platebních platforem,
jako jsou WeChat Pay a Alipay, pomohlo další internacionalizaci jüanu .
Tzv. „Zelené hedvábné stezce“ byla věnována poměrně menší pozornost, ale představuje úsilí, které
v  budoucnu  téměř  jistě  poroste.  Pandemie  dala  Pekingu  příležitost  spojit  nejen  životaschopné
projekty, ale také nepopulární a ekonomicky irelevantní (jako přehrady a špinavé uhelné elektrárny).
Je  skutečně zaznamenáno,  že  podíl  špinavých a  zelených projektů  upsaných ČLR začal  klesat.
Koncem loňského roku například čínské ministerstvo ekologie vydalo rámec pro klasifikaci projektů
BRI v závislosti na jejich dopadu na životní prostředí. Podle jedné analýzy „Systém pomůže omezit
znečištění,  změnu  klimatu  a  ztrátu  biologické  rozmanitosti  způsobené  mega  infrastrukturními
projekty spojenými s BRI. “ Nejen to, ale v roce 2020 se 57 procent čínských investic do energetické
infrastruktury zaměřilo na obnovitelné zdroje.
Ne  všechno  se  však  změnilo.  BRI  zůstává  ve  své  podstatě  vývojovým modelem založeným na
infrastruktuře. Plány prezidenta Xi do budoucna se stále opírají o fyzické ekonomické koridory v celé
Asii a Evropě a jelikož jeho projekty mají tendenci využívat čínské firmy , vytvářejí důležitá pracovní
místa. BRI však byla vždy špatně definována, což znamená, že se může přizpůsobit novým doménám,
aby zůstala relevantní, což se nyní děje v oblastech zdraví, technologie a zelené energie.
Konečný výsledek je pozoruhodný. Jak je uvedeno výše, BRI zůstává na špici  a nyní má novou
soudržnost a směr. Bidenova administrativa bude potřebovat koordinovaný, mnohostranný plán, jak
čelit  měnící  se  podobě BRI,  pokud to  znamená skutečně se  zapojit  do  velmocenské soutěže s
Pekingem.
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